
 

Diari Oficial del 
Consell General 

Any 2021 – VIII Legislatura – Núm.27/2021  

Sessió ordinària celebrada el dia 16 de desembre del 2021 

El dia 16 de desembre del 2021, dijous, es reuneix a la Casa de la Vall, (nou hemicicle), el 

M. I. Consell General, en sessió ordinària convocada d’acord amb allò que estableix el 

Reglament de l’Assemblea i amb l’ordre del dia que figura en el Butlletí del Consell General 

núm. 147/2021, que és el següent: 

Punt únic: Projecte de llei de noves mesures excepcionals i urgents per la situació 

d’emergència sanitària causada per la pandèmia del SARS-CoV-2.  

Un cop oberta la sessió, sota la presidència de les M. I. Sres. Roser Suñé Pascuet i Meritxell 

Palmitjavila Naudí, Síndica General i Subsíndica General, respectivament, s’ha procedit a 

comprovar la presència dels membres, que ha quedat registrada d’acord amb la relació 

següent: 

M. I. Sr. Oliver Alís Salguero 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sr. Joan Carles Camp Areny 

M. I. Sra. Alexandra Codina Tort 

M. I. Sra. Bernadeta Coma González 

M. I. Sr. Ferran Costa Marimon 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sr. Raul Ferré Bonet 

M. I. Sra. Sílvia Ferré Ghiringhelli 

M. I. Sr. Jordi Font Mariné 

M. I. Sr. Pere López Agràs 
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M. I. Sra. Eva López Herrero 

M. I. Sr. Marc Magallon Font 

M. I. Sra. Maria Martisella González 

M. I. Sra. Ester Molné Soldevila 

M. I. Sr. David Montané Amador 

M. I. Sr. Carles Naudi d’Areny-Plandolit Balsells 

M. I. Sr. Roger Padreny Carmona 

M. I. Sra. Meritxell Palmitjavila Naudí 

M. I. Sr. Josep Pintat Forné 

M. I. Sr. Joan Carles Ramos Reboredo 

M. I. Sra. Núria Rossell Jordana 

M. I. Sra. Judith Salazar Álvarez 

M. I. Sr. Carles Sánchez Rodríguez (s’incorpora a les 15h28) 

M. I. Sra. Roser Suñé Pascuet 

M. I. Sra. Susanna Vela Palomares 

S’ha excusat l’absència dels M. I. Srs. Joaquim Miró Castillo i Carine Montaner Raynaud. 

També hi és present el M. I. Sr. Xavier Espot Zamora, cap de Govern, acompanyat dels 

M. I. Srs. Jordi Gallardo Fernàndez, ministre de Presidència, Economia i Empresa; Èric 

Jover Comas, ministre de Finances i Portaveu; Maria Ubach Font, ministra d’Afers Exteriors; 

Josep Maria Rossell Pons, ministre de Justícia i Interior; Jordi Torres Falcó, ministre de 

Turisme i Telecomunicacions; Víctor Filloy Franco, ministre de Territori i Habitatge; Judith 

Pallarés Cortés, ministra d’Afers Socials, Joventut i Igualtat; Sílvia Calvó Armengol, ministra 

de Medi Ambient, Agricultura i Sostenibilitat; Joan Martínez Benazet, ministre de Salut; 

Ester Vilarrubla Escales, ministra d’Educació i Ensenyament Superior; Sílvia Riva González, 

ministra de Cultura i Esports i Trini Marín González, ministra d’Administracions Públiques i 

Participació Ciutadana. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa Besolí, secretari general del Consell 

General.  

(La M. I. Sra. Sílvia Ferrer Ghiringhelli, secretària de la Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 15.05h) 
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La Sra. síndica general:  

Punt únic: Examen i votació del Projecte de llei de noves mesures excepcionals i 

urgents per la situació d’emergència sanitària causada per la pandèmia del SARS-

CoV-2. 

El projecte de llei fou publicat en el Butlletí número 147/2021, del 14 de desembre.  

Havent requerit el Govern la tramitació d’aquest projecte de llei pel procediment d’extrema 

urgència i necessitat, i havent-se atorgat aquest per la Sindicatura, intervé per part del 

Govern per defensar el text, segons disposa l’article 113.2 del Reglament del Consell 

General, el senyor Jordi Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo:  

Moltes gràcies, senyora síndica. 

Ara fa uns mesos, concretament des de l’aprovació de la darrera Llei 17/2021, del passat 

17 de juny, de noves mesures excepcionals i urgents per la situació d’emergència sanitària 

causada pel SARS-CoV-2, aquesta Cambra votava a favor d’un text que tenia com a finalitat 

dotar l’Executiu de les eines necessàries per afrontar la segona part de l’any 2021.  

Un any especialment dur en els seus primers sis mesos, coincidint amb la temporada de 

neu, un dels moments significatius de l’any en termes turístics i, en conseqüència, en termes 

comercials i empresarials, pel pes que tenen dins la nostra economia.  

Així, la Llei 17/2021 ens dotava dels mecanismes que, mitjançant els corresponents decrets, 

permetien seguir protegint el teixit comercial i empresarial que es pogués veure afectat per 

mesures que tinguessin un impacte per a la seva activitat i, en definitiva, seguir protegint 

els assalariats i les assalariades dels sectors afectats per dites mesures. 

Podem dir que la llei, encara en vigor, ha servit per donar cobertura a 5.687 persones 

assalariades i a les empreses respectives, ja que han pogut utilitzar la figura de la reducció 

o la suspensió durant aquest any 2021.  

Amb aquesta llei, en vigor encara, els mesos d’estiu van igualar i fins i tot superar les 

expectatives més optimistes, i la temporada d’estiu va ser globalment bona per a la 

immensa majoria dels sectors. Els turistes i visitants van omplir els carrers del país, i el 

retorn a l’activitat normalitzada va quedar palès en el dia a dia durant aquests mesos.  

Paral·lelament, des d’un punt de vista epidemiològic, els mesos d’estiu semblen favorables 

a una menor circulació del virus i un major control de la situació en termes de progressió de 

la pandèmia.  

D’aquesta manera, i amb un bon estiu en termes sanitaris i també econòmics, i en un 

escenari de bones expectatives pel que fa a la temporada d’hivern 2021-2022, pel nombre 

de reserves, que ja deixava entreveure un bon inici de campanya, la situació sanitària va 

iniciar un canvi de tendència en paral·lel a la resta de la que experimenten els països 

europeus. En aquestes circumstàncies, les dades ens indiquen el que ―m’atreveixo a dir― 
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tots els membres que aquesta Cambra compartim: el virus segueix present i aquesta 

persistència ens obligarà en els propers mesos a tenir la necessària capacitat de reacció. 

Tinguem present, doncs, que si el virus segueix actiu, seguirà existint la possibilitat de 

prendre decisions que tinguin un inevitable impacte sobre el teixit comercial, empresarial o 

productiu d’aquest país. Per aquesta raó, i seguint indicacions del Ministeri de Salut, amb 

el suport de tot el Govern, es va decretar fa uns dies el tancament dels comerços vinculats 

a l’oci nocturn. Aquesta decisió, com no pot ser d’una altra manera, afecta persones, 

empreses i treballadors, autònoms o assalariades i assalariats, ha estat una decisió difícil i 

dolorosa.  

Es tracta d’un sector que ha patit especialment els efectes d’aquesta crisi sanitària que ha 

derivat en una crisi econòmica. Però ha estat una decisió absolutament necessària i 

meditada, necessària però també possible per la llei en vigor, que permet determinar via 

decret quins sectors es poden tancar i, sobretot, i també, regular la possibilitat d’acollir se a 

suspensions temporals de contractes de treball o reduccions de la jornada laboral, 

minimitzant d’aquesta manera els efectes del tancament de tot un sector. 

El Decret 206/2021, de data 7 de desembre, de tancament de l’oci nocturn, sota l’empara 

de l’esmentada Llei, acotava les mesures per un període de quinze dies fins al 22 de 

desembre d’aquest any.  

Si bé és cert que el nombre de contagis sembla haver interromput una clara tendència a 

l’alça, i que ens trobem en un moment de retrocés de dita tendència, no tenim elements 

definitius per avaluar quina serà la situació sanitària el proper dia 22 i quines seran, en 

conseqüència, les mesures que s’hagin de mantenir o modificar. Tornem a mirar, dia a dia, 

l’evolució del virus, que marca en gran mesura l’esdevenir de les nostres decisions. 

Així, en vistes a la data límit de 31 de desembre de vigència de la Llei 17/2021, i en un 

exercici de responsabilitat, atès el caràcter d’imprevisibilitat de l’evolució de la pandèmia, el 

Govern presenta per a l’aprovació d’aquesta Cambra, si escau, un nou projecte de llei amb 

una finalitat clara: ampliar temporalment els mecanismes que permeten adoptar mesures 

orientades a controlar l’expansió de la pandèmia, actuant sobre aquells sectors considerats, 

des del punt de vista sanitari, de major risc potencial, i permetre, justament per a aquests 

sectors, accedir a mesures destinades a minimitzar els efectes de tancament o restriccions 

de l’activitat. Mesures que consisteixen, essencialment, a aplicar suspensions temporals 

dels contractes de treball o reduccions de la jornada laboral per a assalariades i assalariats 

d’aquests sectors. De manera complementària, aquestes mesures també contemplen les 

prestacions corresponents per als treballadors per compte propi que desenvolupen la seva 

activitat en els mateixos sectors. 

Si finalment el text queda refrendat per aquesta Cambra, en data 1 de gener del 2022 i fins 

al 30 de juny del 2022, l’Executiu seguirà disposant dels mecanismes per afrontar el que 

justament he indicat anteriorment que era imprevisible, com és l’evolució de la pandèmia i 

el possible impacte sobre el nostre teixit productiu. Dotant-nos d’aquests mecanismes, 

tindrem la capacitat d’acotar les mesures de tancament de l’activitat o la limitació d’aquesta 

de manera quirúrgica, a tots aquells sectors que presenten potencialment un major risc de 

contagi i de transmissió del virus. De la mateixa manera que, un cop preses aquestes 
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decisions, disposarem de les mesures per acompanyar els comerços i negocis afectats, així 

com els seus assalariats i els titulars d’aquests en cas de ser treballadors per compte propi. 

Per tot l’exposat, demano a aquesta Cambra que prengui en consideració, donant el suport 

i el vot favorable a aquest projecte de llei, que ha de servir per seguir fent front a la situació 

sanitària i econòmica. 

Moltes gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyor ministre. 

Pel Grup Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana + Independents, senyor Joan Carles 

Camp. 

El Sr. Joan Carles Camp:  

Gràcies, senyora síndica. Gràcies, senyor nunci. 

Vagi per endavant que cal continuar recolzant el Govern en aquest projecte de llei de noves 

mesures excepcionals i urgents per la situació d’emergència causada per la covid. Malgrat 

aquest recolzament, cal tibar les orelles al Govern. El Govern sabia que el 31 de desembre 

s’acabaven els ERTO. Sabia que la pandèmia remuntava. I, com a mínim, es podia haver 

plantejat no fer-ho per extrema urgència i necessitat, i poder tractar aquest articulat amb 

més temps i amb més cura. Vostès sabien que les noves variants del virus, juntament amb 

les noves restriccions internes, han fet que el nostre sistema sanitari estigui actualment 

estressat i que cada dia que passa s’assembli més a la primera onada. No ho diem 

nosaltres, també ho deia avui la presidenta de les infermeres. 

Senyores i senyors, cal ser previsors i que el nostre sistema sanitari funcioni i pugui 

continuar prestant els serveis que els ciutadans requereixen de forma eficaç i eficient. No 

ens podem permetre que les autoritats internacionals limitin l’accés a Andorra perquè 

nosaltres siguem un focus de contagi. No ens podem permetre perdre una altra temporada 

d’hivern. El que cal és anticipar se ―i aquesta vegada tampoc no s’ha fet― i aplicar les 

mesures correctores abans no sigui massa tard. Ens hi estem jugant massa. Cal centrar 

tots els esforços en el control de la pandèmia. 

El Consell, senyores i senyors, avui els torna a donar les eines, a vostès, al Govern, 

necessàries perquè, gairebé sense limitacions… i perquè puguin prendre les decisions més 

escaients i necessàries al respecte per no aturar cap activitat econòmica. Per tant, senyors 

del Govern, governin i governin pel futur d’Andorra. 

Moltes gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyor conseller. 
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Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata, senyora Judith Salazar. 

La Sra. Judith Salazar:  

Sí, gràcies, senyora síndica. 

Bé, no em queda més que refrendar i subscriure les paraules que acaba d’expressar el meu 

company Joan Carles Camp, que m’ha precedit. Començar dient que l’article 60 de la 

Constitució preveu aquest procediment d’extrema urgència i necessitat en els casos de: 

extrema urgència i necessitat, valgui la redundància.  

Després de quatre-cinc lleis que ens han precedit, de mesures urgents, entenem que ja no 

estem parlant d’un cas imprevisible. Ens deia el senyor ministre que estàvem en una 

situació d’imprevisibilitat, però, almenys personalment, la podria comparar força amb la 

tardor de l’any passat. Per tant, sabíem que aquesta llei s’acabava i cal que fem un exercici 

d’anticipació.  

D’una banda, presentant novament un text amb caràcter d’extrema urgència i necessitat o 

denota una manca de previsió o denota la voluntat del Govern de no integrar la perspectiva 

de les oposicions. Vull creure que no és així, però penso que, per salut democràtica, sempre 

seria millor que fem l’esforç de poder tramitar els projectes amb un procediment ordinari. Hi 

ha coses que, en qualsevol llei, sempre veuen més quatre ulls que dos. 

Ara mateix, el dia abans d’entrar el text a tràmit parlamentari, el ministre ens va… la nit 

abans, de fet, ens va fer arribar el text i després es va entrar una altra disposició, que… 

―en som conscients i ja ho sabem, que ens ho han dit― que l’havien de cloure pel tema 

de la correcció del salari mínim de l’IPC. Però, per exemple, l’article 18 de la llei que estem 

debatent avui preveu una prestació per a autònoms que no preveu aquesta correcció. 

Doncs, per tant, hi continuo insistint: més enllà de no voler situar-nos en un escenari en què 

no volen fer intervenir les oposicions… hi insisteixo, crec que és bo i que és sa que puguem 

participar en el debat legislatiu tots els grups que conformem aquest arc parlamentari. 

Més enllà d’això, sí que… més enllà de demanar-los més previsió pel que fa a la tramitació 

dels textos, els donarem suport en l’aprovació de la llei, perquè entenem que és una llei 

necessària, malgrat que ens hagués agradat ja, ara sí, i vist l’escenari que ens ha precedit… 

―potser abans he plantejat un horitzó temporal més ampli― perquè tornem a parlar d’una 

llei que tindrà una vigència de sis mesos. Quan, a més, la llei ja preveu una altra clàusula 

de tancament que, a través del decret de Govern que decreti la fi de la pandèmia, podríem 

deixar sense efecte aquesta llei i, per tant, la nostra pregunta en el sentit de dir si no ens 

podíem haver plantejat un horitzó temporal a més llarg termini, com a mínim, en el període 

d’un any. 

Dit això, com que ja no s’ha produït l’escenari en què hem pogut parlar-ho i tractar-ho en 

comissió, i com nosaltres entenem que hagués calgut, arribats a aquest punt, vull tornar a 

ratificar el suport que els hi donarem amb el vot favorable del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata no sense demanar-los que, si us plau, actuïn amb una mica més 

d’anticipació. 
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Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyora Salazar. 

Pel Grup Parlamentari Demòcrata, senyora Ester Molné. 

La Sra. Ester Molné:  

Gràcies, senyora síndica. 

Des que va començar la crisi sanitària, aquesta Cambra ha anat aprovant diferents lleis de 

mesures per pal·liar les conseqüències d’aquesta crisi. S’han adoptat mesures socials, 

laborals, econòmiques, i cadascuna d’aquestes mesures s’ha previst sempre per un lapse 

de temps concret. Perquè, si una cosa hem après des del mes de març del 2020, és que 

aquesta crisi és evolutiva. La situació sanitària va canviant en funció del moment de l’any 

en què ens trobem. No impacta de la mateixa manera els ciutadans en funció de la 

temporada de l’any, i les mesures adoptades pels països del nostre entorn també van 

canviant. Per aquest motiu, ha calgut adaptar les mesures a la situació concreta de cada 

moment i anar-les modificant quan aquesta canviava. 

Ara que començàvem a pensar que havíem vençut la crisi, resulta que els casos positius 

de covid han incrementat de nou i ha calgut tornar a fer un pas enrere pel que fa a algunes 

mesures restrictives per protegir la salut de les persones, com ara el tancament de l’oci 

nocturn. Per aquest motiu, ha calgut allargar la possibilitat d’acollir-se als ERTO fins al 30 

de juny del 2022 per a algun sector concret de les activitats econòmiques. Els ERTO només 

s’aplicaran a aquelles empreses i autònoms que hagin suspès la seva activitat amb caràcter 

obligatori o estiguin afectades per impediments que impactin la seva activitat de manera 

substancial. El Govern establirà la llista dels sectors que compleixin aquests requisits.Com 

ha explicat el ministre Gallardo, els autònoms que es trobin en aquesta situació també 

podran suspendre o reduir la cotització prop de la CASS.  

Així doncs, aquest projecte de llei s’emmarca dins la voluntat del Govern i dels grups de la 

coalició de recolzar els empresaris i els autònoms per tal d’ajudar-los a superar la terrible 

crisi econòmica derivada de la crisi sanitària i també de protegir els llocs de treball. Per tant, 

els grups de la coalició votarem a favor d’aquest projecte de llei. 

Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyora consellera. 

Govern desitja intervenir? Senyor Gallardo? 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies, senyora síndica. 
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Vagi per endavant l’agraïment personal, i en nom del Govern, també, doncs pel suport de 

la Cambra dels diferents grups parlamentaris al text. 

Només per remarcar alguns aspectes i sense cap ànim de ―només faltaria, un dia que rep 

un suport unànime un text― polemitzar sobre cap aspecte, però sí que… remarcar, doncs, 

algunes de les opinions que han manifestat els diferents consellers i conselleres que han 

intervingut. 

Respecte al senyor Joan Carles Camp, que potser ens atribueix una capacitat que jo l’hi 

agraeixo, no, de saber-ho tot o d’anticipar-ho tot, que, honestament no la tenim. Però és 

que no la té aquest govern i no la té cap govern. Què més voldríem de saber amb la suficient 

antelació que la situació sanitària estava empitjorant? Què més voldríem, a diferència, 

també, del que fan altres països, que tenir ―modestament― aquesta previsió que no té no 

aquest govern, malauradament, la majoria de governs o cap govern. I per això, doncs, hem 

d’esperar pràcticament a l’evolució del dia a dia, perquè els escenaris són molt canviants i, 

en una situació com la que hem viscut en l’últim any i mig, vostè crec que n’és a bastament 

conscient.  

Entenc, doncs, que, des de la seva postura o des del seu posicionament, doncs 

legítimament reivindiquin més antelació o més previsió. Això, ho entenc perfectament, però 

crec que, honestament, no se’ns pot demanar, exclusivament a aquest govern, el que altres 

governs tampoc no són capaços de fer. Això no vol dir que no ens haguem d’esforçar i que 

no intentem estar molt atents a l’evolució del virus i intentar anticipar-nos… i potser aquí és 

on discrepem, perquè jo, el que veig, en la meva modesta opinió, és que, prenent aquest 

tipus de decisió el que estem fent justament és anticipar-nos. 

De la mateixa manera que fa unes setmanes el Govern, a proposta del Ministeri de Sanitat 

i amb el recolzament de tot el Govern, ja es van prendre una sèrie de decisions davant els 

canvis o l’evolució o la tendència d’increment de l’expansió novament del virus. Crec, hi 

insisteixo, des de la modèstia, que així ho hem intentat fer i ho hem aconseguit durant la 

gestió de la pandèmia. No sempre, també l’hi he de dir, no sempre, però sí que hem pres 

decisions que després altres països han acabat adoptant més tard del que hem fet 

nosaltres. I això també respon a la capacitat de país, de tamany de país, que ens permet 

potser estar molt més en contacte amb que està passant.  

Per tant, hi insisteixo, des de la modèstia absoluta, crec que estem intentant fer aquesta 

anticipació. Potser no suficient als seus ulls o al seu criteri, però no em queda cap altra més 

opció, evidentment, que respectar-li.  

I també deia, doncs, demanava al Govern que governi per al futur. Jo no sé si serà aquest 

govern el que governarà el futur. El que sí que li dic és que el Govern està governant pel 

present, per assegurar que el present d’avui sigui un present el més pròsper possible i que 

sigui un present que, com hem dit sempre, no deixi ningú enrere, cap persona, cap empresa, 

cap col·lectiu en risc. Per tant, doncs, crec i estic convençut que compartim aquesta 

preocupació. 

I pel que fa a la senyora Salazar, també agrair-li el suport. I jo ja entenc que, des de la 

postura de l’oposició, doncs que la majoria reiteri la utilització de la tramitació per extrema 
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urgència i necessitat, doncs pot donar la sensació que es vol per evitar, o per poder pensar 

que no es vol obrir de nou el debat, o que no es vol tenir en compte les aportacions que 

s’han fet o que es poden fer des de l’oposició… Sap perfectament que no, que no és 

aquesta la voluntat, perquè hem tingut debats molt enriquidors quan hem tractat, justament 

amb vostè, aquesta llei en altres moments, i les seves aportacions, en la mesura del 

possible i, de vegades, en moltes ocasions, absolutament necessàries, han servit per 

enriquir el text, independentment després del sentit del vot. Que sempre ho hem manifestat, 

que el debat serveix per enriquir el text, independentment i sense condicionar que després 

hi hagi un suport. Per tant, li asseguro que no, no hi ha cap voluntat ni cap intencionalitat 

de deixar al marge, ni en aquesta qüestió ni en d’altres, i menys en aquesta, que sempre 

han estat aportacions positives, totes elles, i especialment aquelles que nosaltres 

compartim amb vostès, que són les que podem, moltes vegades, introduir. 

En aquest text, vostè mateixa ho ha vist i així ho vam intentar informar, els canvis són: 

l’horitzó temporal i introduir una possibilitat que en el text anterior no hi era, que és que 

aquells treballadors per compte propi que es puguin veure afectats per una suspensió del 

seu sector s’hi puguin acollir. I estic convençut, i així queda reflectit en el seu sentit del vot, 

que també ho comparteixen. No hem entrat a valorar ni ampliar cap altra mesura i, per tant, 

jo diria que les decisions de fons i, fins i tot les postures sobre aquest tema i com afrontar-

lo, estan clarament marcades des del principi. En allò en què estem d’acord, ho hem intentat 

traslladar; en allò en què estem més allunyats, malauradament, i penso que la majoria i 

minoria… o oposició… dona perquè sigui així. I, per tant, doncs, sense cap ànim de deixar 

al marge les aportacions de l’oposició, cregui’m que el que hem intentat és esperar fins al 

moment que fos el més proper possible, i amb el canvi d’escenari que ha tingut la pandèmia, 

i haver de recórrer a aquesta figura, que així està prevista, i una tramitació que, evidentment, 

compleix per poder-ho fer per extrema urgència i necessitat. Perquè estem en una situació 

d’urgència i necessitat. Perquè, malgrat el comportament del virus, hem tingut uns mesos 

que la pandèmia, el virus, s’ha relaxat fins i tot, i ens ha permès tenir una certa normalitat, 

dins el nostre dia a dia. El que demostra, com he dit en la meva intervenció, és que el virus 

està entre nosaltres i, per tant, que els canvis de comportament del virus ens obliguen a 

reaccionar a nosaltres dins aquest escenari d’excepcionalitat. 

I finalment, doncs, als grups de la majoria també agrair-los el seu suport. Agrair també als 

serveis de la casa l’esforç quan fem una tramitació per extrema urgència i necessitat, perquè 

demanem una dedicació important als serveis de la casa per poder-ho tramitar en un temps 

curt. I bé, jo ho he dit en la meva primera intervenció, hem donat un horitzó temporal de sis 

mesos, fins al 30 de juny. Si la situació no és com ara o a la baixa, doncs no hauríem de fer 

cap tipus de modificació del mateix text. Però sempre he deixat la porta oberta, des del 

principi, que això no és una decisió que puguem adoptar nosaltres, sinó que ens la marca 

la mateixa covid. 

Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyor Gallardo. 

Alguna intervenció? 



Diari oficial del Consell General  –  núm.27/2021  –  Sessió ordinària celebrada el dia 16 de desembre del 2021 10 

Pel Grup Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana + Independents, senyor Joan Carles 

Camp. 

El Sr. Joan Carles Camp: 

Sí, gràcies, senyora síndica. 

Gràcies, senyor ministre, per les seves explicacions.  

Senyor ministre, només comentar-li, com reconeixia la seva companya de files, la senyora 

Ester Molné, deia que aquesta pandèmia és evolutiva. I és cert, és evolutiva, però quan una 

cosa és evolutiva, doncs cal anticipar-se. D’altra banda, doncs, escolti, vostès es 

contradiuen, perquè d’una banda diuen que és evolutiva, no es volen anticipar, però sí que 

per a vostès aquesta pandèmia ha acabat, com a mínim, dues vegades. Així ho denoten 

els dos pressupostos que vostès han presentat. 

Escolti, ens hem d’anticipar. Vostès no miren la projecció internacional, no s’informen de 

les noves variants del virus i com evolucionen, i com estan afectant el nostre entorn o en 

estats que tenim més o menys la mateixa climatologia? Doncs és en aquest sentit que m’hi 

referia. Estem d’acord a prorrogar. Però, escolti, cada sis mesos hem de fer unes 

pròrrogues. Per tant, doncs, si sabem que la pandèmia és evolutiva i ens hem d’anticipar, 

potser que no ho fem d’extrema urgència i necessitat. Acabin, acabin. I que els grups hi 

puguem participar. Aquesta vegada gairebé no hi hem pogut participar, i som conscients 

que el teixit empresarial necessita ajudes. Només faltaria, com vostè deia, de forma 

quirúrgica. Però, per poder actuar de forma quirúrgica, ens hem d’anticipar i hem de 

preveure. No ens podem permetre tenir un altre hivern tancat, tancar massivament. No ens 

podem permetre que des de fora no ens deixin venir turisme perquè nosaltres no fem la 

feina, i la pandèmia es desboqui a casa nostra. Aquesta és la realitat. 

I, escolti, si anem tant a última hora, jo no sé si els ERTO han vingut aquí per quedar-s’hi o 

potser, en lloc de fer uns ERTO, ens haurem de començar a plantejar de fer un atur 

encobert. I quan parlem de governar per a Andorra… No, com que no em feien cas, per 

això he parat. Quan parlem de governar per a Andorra, parlem de governar per a Andorra, 

no de governar per una coalició o per un objectiu, l’any 2023. Hem de veure més enllà. No 

hem de governar i hem de fer les coses només per penjar-nos medalles. Hem de governar 

amb el futur d’Andorra, amb aquesta pandèmia evolutiva que avui encara ens afecta i que 

afectarà vides humanes, afectarà sectors empresarials i afectarà l’economia del país. Han 

d’estar atents i governar contra la pandèmia. 

Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyor conseller. 

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata, senyora Judith Salazar. 

La Sra. Judith Salazar:  
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Sí, gràcies, senyora síndica. 

Bé, senyor ministre, hi insisteixo: he dit que no volíem pensar que era una voluntat d’amagar 

el criteri de l’oposició. Però, doncs, si no és això, lògicament, ens porta a pensar en una 

manca de previsió.  

L’any passat… penseu que durant aquest any les dades són dolentes ja des del mes 

d’octubre, dades objectives. L’any passat ens vam trobar en una situació similar i nosaltres 

ja vam fer la intervenció queixant-nos que havien treballat la llei amb molt poc temps, i la 

van entrar ja per procediment ordinari. I vostès ens deien: «ni nosaltres ni cap altre govern». 

Però aquest mateix govern l’any passat va tramitar la llei ―la mateixa llei― sense 

procediment d’extrema urgència. Per tant, l’únic que els diem és que, per la salut 

democràtica del nostre cos legislatiu, sempre és molt millor que intentem evitar recursos 

que es preveuen per a situacions imprevistes, sobrevingudes, que nosaltres no compartim 

que sigui el cas. Sobretot, hi insisteixo: tenint en compte que ja des de finals d’octubre estem 

assistint a un escenari de dades sanitàries dolent, i, per tant, el fet que els demanem una 

mica més d’anticipació entenem que, més enllà de cap crítica o cap atac directe, el que 

volem és intentar integrar totes les perspectives. Perquè això és el que ens assegura tenir 

una llei més cohesionada, més participada i més útil per a la nostra ciutadania. 

Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyora Salazar. 

Alguna altra intervenció pels grups?  

Govern desitjar intervenir? Senyor Espot? 

El Sr. cap de Govern:  

Sí, gràcies, senyora síndica. 

Miri, m’agradaria intervenir, si m’ho permet el senyor Camp, perquè crec que valdria la pena 

que contextualitzéssim una mica el contingut d’aquest projecte de llei. Ho dic perquè el 

senyor Camp, que té la ciència infusa i ho sap tot, i ho veu tot, i ho preveu tot, aquí ens ha 

parlat de tot, menys del que és l’objecte del projecte de llei. Estem parlant de dues 

disposicions absolutament quirúrgiques. Simplement, allargar l’horitzó temporal d’aplicació 

dels ERTO i fer aplicació dels ERTO als autònoms que fins ara no s’hi podien acollir. 

Vostè, que parla de tanta previsió, recorda quant temps fa que s’ha tancat l’oci nocturn? No 

fa ni quinze dies. Per tant, no fa ni quinze dies, aquesta llei no tenia cap tipus de sentit. Què 

ha fet aquest Govern en tant en quant va haver de prendre la decisió de tancar l’oci nocturn, 

digui’s ―sigui dit de passada― decisió que molts altres països encara no han pres, malgrat 

que saben que s’albira una pandèmia molt complicada durant aquest hivern? Ho dic, també, 

perquè vostè sempre parla de manca de previsió d’aquest Govern, potser que vagi a veure 

què fan els països del nostre entorn o els altres països al respecte, i potser, llavors, 

recapacitarà la seva opinió tan, tan taxativa. Però, en tot cas, fins fa encara no fa quinze 
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dies, no tenia cap sentit aquest projecte de llei. Per tant, si us plau, no parlin de manca de 

previsió.  

Podem parlar de manca de previsió en altres aspectes, i en podem debatre i en podem 

discutir. Però, si us plau, amb això i amb el que estem tractant ara, crec que el que ha fet el 

Govern és el que havia de fer. És a dir, a partir del moment en què va haver de prendre la 

decisió de tancar un sector ―perquè, de moment, estem parlant només d’un sector―, es 

va veure la necessitat, tenint en compte que els ERTO expiraven el 31 de desembre, de 

promoure un projecte de llei que prorrogués sis mesos més els ERTO. De la mateixa 

manera que si haguéssim estat en una situació que no hagués obligat a tancar cap sector 

econòmic a partir del dia 1 de gener, avui no estaríem discutint aquest projecte de llei. 

Per tant, a mi el que m’agradaria és que tots plegats intentéssim ser una mica més didàctics, 

una mica més pedagògics, i reservéssim la polèmica i la discussió política per a aquells 

fòrums i aquells projectes de llei que així s’ho mereixen. 

Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyor Espot.  

Alguna altra intervenció?  

Pel Grup Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana + Independents, senyor Camp. 

El Sr. Joan Carles Camp: 

Sí, gràcies, senyora síndica. 

Gràcies, senyor cap de Govern, per les explicacions que m’acaba de donar. Però, miri, com 

quedem? És evolutiva o no és evolutiva? Si és evolutiva, s’ha de tenir previsió.  

Vostès fa 15 dies que han tancat l’oci nocturn. Vostès no han mirat com anava l’escalada 

de la nova variant del virus i de com va, de cara a l’hivern, la variant del virus… que això 

ens pogués arribar a afectar? Escolti, nosaltres no tenim cap vareta màgica. Vostè suposo 

que tampoc. Però poden mirar l’evolució. Per tant, doncs, escolti, no em digui que… no 

m’acusi del que no li he dit. Estem parlant de tancament de l’oci nocturn. Estem parlant d’un 

allargament dels ERTO. Però aquest allargament dels ERTO dependrà molt de l’evolució 

del virus. I no solament en aquest sentit.  

La llei és prou àmplia com perquè el Govern, quirúrgicament, vostès, quirúrgicament, i així 

se’ls dona suport, doncs que puguin anar tancant els sectors a mesura que vostès ho 

vulguin. No que vostès ho vulguin, que la pandèmia ens dirà. Per tant, doncs, com més 

quirúrgics i millor tractarem la pandèmia, doncs segurament menys sectors haurem de 

tancar. És en aquest sentit. Jo ja sé que potser el meu discurs no li agrada, però és el que 

veiem des de casa nostra. 

Gràcies, senyora síndica. 



Diari oficial del Consell General  –  núm.27/2021  –  Sessió ordinària celebrada el dia 16 de desembre del 2021 13 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyor conseller. 

El Govern desitja intervenir de nou? Senyor Espot? 

El Sr. cap de Govern:  

No és que a mi no m’agradi, és que realment se’m fa molt difícil entendre’l. Simplement.  

Vostè, més enllà de les grans proclames i d’estirar les orelles al Govern, com diu, i de fer 

de professor d’escola, doncs no sé ben bé què és el que vol. Què ens està dient? Que 

haguéssim hagut de tancar l’oci nocturn abans? Que no l’hauríem d’haver tancat? Que si 

haguéssim tancat algun altre sector o haguéssim restringit algunes altres mesures abans, 

no haguéssim hagut de tancar l’oci nocturn?  

Crec que, tot plegat, la ciutadania que ens escolta i que ens veu des de casa, s’ha adonat 

que el seu discurs és una mica inconnex, senyor Camp. Jo crec que el que hem de fer és 

intentar, com deia, reservar les grans proclames per a aquells motius i per a aquells 

projectes i per a aquelles iniciatives que s’ho mereixin. 

Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyor Espot. 

Senyor Camp, pel Grup Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana + Independents, té la 

paraula. 

El Sr. Joan Carles Camp:  

Sí, gràcies, senyora síndica. 

D’inconnex, no n’és. Gens ni mica. A vostè li sabrà greu, però és així. Vostès estan actuant 

perquè el virus està actuant. Vostès no s’han anticipat. Vostès no han sabut llegir 

correctament, potser per un excés d’eufòria. Tots volem que el virus s’acabi i quan abans, 

només faltaria. Però això és així. No digui que soc inconnex, perquè no ho soc. Si no, vostès 

no estarien presentant avui aquesta llei aquí. 

Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyor Camp. 

Senyor Espot, i anirem tancant perquè crec que ja… 

El Sr. cap de Govern:  
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Sí, és que crec que el senyor Camp no respon a la pregunta que jo li he formulat. I. 

evidentment, vostè és perfectament lliure de no contestar-la.  

Què està proposant? Perquè és que no proposen mai res. Vostè no proposa mai res. 

Sempre es queixa, sempre crida, sempre critica, però no sabem mai el que pensa. Què 

hagués fet? Tancar abans l’oci nocturn? Tancar altres sectors o restringir mesures abans 

per no tancar l’oci nocturn? Creu que encara no s’hauria d’haver tancat l’oci nocturn? 

Aquesta llei, que creu: que l’haguéssim hagut de promoure igualment, malgrat que teníem 

tots els sectors oberts? És que no he entès el que vol.  

Si, de tant en tant, més enllà de les grans proclames, vostè, si fos quirúrgic en les seves 

afirmacions i ens digués què proposa constructivament, crec que això també ens enriquiria. 

I, segurament, com que vostè tot ho sap, tot ho veu i tot ho preveu, doncs segurament ens 

ajudaria a ser molt més previsors, tal com ens recomana. 

Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyor Espot. 

Senyor Camp pel Grup Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana + Independents. 

El Sr. Joan Carles Camp:  

La pregunta al Govern és: quant temps fa que sap que el virus no evoluciona correctament 

a Andorra? I quin és el temps que haguéssim tingut per poder presentar aquesta llei en 

degut temps i forma? 

Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyor Camp. 

Senyor Espot. 

El Sr. cap de Govern:  

Doncs, miri, la resposta del Govern és que ha adoptat les mesures en aquell moment en 

què ha considerat que les havia d’adoptar. I si vostè mira els països del nostre entorn, crec 

que podrà concloure que hem estat molt més previsors i molt més anticipadors que altres 

països. Per tant, aquesta és la resposta a la pregunta que jo li he formulat.  

Malauradament, jo encara estic esperant que vostè respongui a la pregunta que jo li he 

formulat. No me la contestarà, perquè vostè no sap el que s’ha de fer, i estic convençut que 

no ho hagués fet millor. 

Gràcies, senyora síndica. 
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La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyor Espot. 

Senyor Camp. 

El Sr. Joan Carles Camp:  

Simplement, nosaltres no governem. Nosaltres no tenim la informació que vostè té. I vostès, 

de vegades, no comparteixen la informació amb tota la Cambra. 

Moltes gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies, senyor Camp. 

Acabades les intervencions, dono per clos el debat. I si no hi ha objeccions, proposo 

l’aprovació del projecte de llei per assentiment. 

Declaro aprovat el projecte de llei. 

Procedim a tancar aquesta sessió i iniciem l’altra sessió d’avui. 

Són les 15.43 h. 
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